
Отговор на въпрос от Четин Казак- народен представител от ПГ на ДПС, относно 

размерана средствата по ПРСР, които са усвоени до края на 2011г. 

 

 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН КАЗАК, 

 

Бюджетът, отпуснат от Европейския земеделски фонд за развитие на 

селските райони по Програмата за развитие на селските райони за периода 

2007-2009г., който България трябва да усвои до края на 2011г. по 

правилото N +2,  е в размер на 1 млрд. 18 млн. 544 хил. евро. Към днешна 

дата са усвоени 1 млрд. 19 млн. 800 хил. евро, което представлява 100,13% 

от бюджета за 2007, 2008 и 2009 г. по Програмата с включен преведения 

аванс в началото на стартиране на програмата в размер на 182,6 млн. евро. 

В допълнение сме изплатили и 205 млн. евро  националното 

съфинансиране. 

Или, господин Казак, към момента ние сме разплатили 38,6% от 

целия бюджет на Програмата за програмния период 2007-2013 и сме 

договорирали 52% от бюджета, а именно 1 млрд. 369 млн. 311 хил. евро. 

Само за Ваше сведение, в края на месец юли 2009г., когато встъпих в 

длъжност, договорираните средства по Програмата бяха 11% спрямо 52% 

сега, а разплатените едва 6,3% от целия бюджет на Програмата спрямо 

38,6% към днешна дата. 

Или ръстът на договаряне от средата на 2009 г. до сега е почти 

четири пъти, а ръстът в разплащането е почти пет пъти спрямо средата на 

2009г. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО. 

 

 

 

 



Отговор на въпрос от Ивелин Николов – народен представител от ПГ на КБ, относно 

финансирането и бъдещето на Опитните станции – държавни предприятия към ССА 

 

 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМИ ГОСПОДИН НИКОЛОВ, 

 

По отношение на първия Ви въпрос  - след преминаването на 

заместник-министъра на земеделието и храните, отговарящ за 

научната дейност в аграрната област, в това число и за дейността 

на Селскостопанска академия (ССА), на поста председател на 

Академията през м. септември 2011 г., неговите функции в 

министерството бяха поети от заместник-министър Цветан 

Димитров. 

По отношение на другите Ви въпроси, бих искал да внеса 

следните разяснения: 

Държавните предприятия – самостоятелни опитни станции и 

експериментални бази към институти, функциониращи към 

Селскостопанската академия, са създадени с изменение на Закона 

за Селскостопанската академия през 2008 г. Понастоящем тези 

държавни предприятия са 21 броя, от които 19 самостоятелни 

опитни станции и 2 експериментални бази към институти. 

Преди преобразуването им тези предприятия са били 

Регионални центрове за научно-приложно обслужване, на 

бюджетна издръжка към ССА, т. е. те не са били самостоятелни 

юридически лица. 

Доколкото става ясно от финансовата обосновка при 

приемането на промяната в Закона за ССА през 2008 г., мотивите 



за преобразуването на опитните станции в държавни 

предприятия, по смисъла на чл. 62, ал. 3 от Търговския закон, са 

свързани с идеята за облекчаване на бюджета на ССА, чрез 

намаляване на числеността на Академията, съответно на 

държавната издръжка за нея. Законът предвижда тези 

предприятия да бъдат юридически самостоятелни и да се 

самоиздържат.  

При образуването на държавните предприятия, обаче, не е 

изготвен анализ за жизнеността им. Има опитни станции-

държавни предприятия, които още при самото им създаване не са 

били в състояние да поемат голяма част от издръжката си и са 

разчитали на финансов ресурс от ССА, например във Видин, 

Силистра, Септември, Ямбол и др.  

През 2009 г., предишното ръководство на ССА извършва 

промяна в Устройствения правилник на ССА, с която се дава 

възможност на Академията да сключва договори за съвместна 

дейност с държавните предприятия чрез финансиране от бюджета 

на ССА. Договорите с държавните предприятия обезпечават 

заплатите на научните работници в тях, което всъщност 

изкривява идеята за функциите на опитните станции-държавни 

предприятия и тяхното самоиздържане. 

Като остатък за 2010 г., през  2011 г. на опитните станции - 

държавни предприятия са изплатени суми в размер на 379 хил. 

лева за изпълнение на договорите с институти в системата на 

ССА.  



От м. април  2011 г. сумите по договорите са в размер на 2 

млн. 200 хил. лв. Досега са изплатени 1 млн. 400хил.лв. Остават 

за разплащане 820хил. лв. Общите средства, които следва да 

получат опитните станции – държавни предприятия за 2011 г. са 

в размер на 2 млн. 600хил.лв., което представлява 17 % от 

бюджетната субсидия на ССА. 

Изплатени са заплатите във всички предприятия до месец 

ноември 2011 г. включително, като за месец декември заплатите 

ще се изплатят през този месец.  

Логично възниква въпросът: Съответства ли подобно 

финансиране - със средства от държавния бюджет да се 

финансират самостоятелни стопански субекти, каквито са 

държавните предприятия към ССА - на политиката на 

Европейския съюз по отношение на конкуренцията или по-

специално – на правилата за държавни помощи на ЕС?  

Правилата за предоставяне на публични средства на 

стопански субекти, макар и държавни, изискват спазване на 

определени условия, които биха гарантирали ненарушаване на 

конкуренцията. В досегашната практика на ССА се констатира 

непълнота по отношение на правните актове, даващи възможност 

за предоставяне на бюджетни средства на икономически 

оператори. 

Очевидно е, че проблемите с държавните предприятия, 

създадени към Селскостопанска академия, са съществени и 

многопосочни и са необходими сериозни усилия за тяхното 

решаване. В процес на подготовка е проект за изменение на 



Закона за ССА, прави се анализ на държавните предприятия и 

тяхната жизненост и функции, с цел предприемане на адекватни 

мерки и промени, съобразно резултатите от него.  

 

 БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Отговор на въпрос от Митхат Метин и Петя Раева – народни представители от 

ПГ на ДПС, относно неизпълнение на задължения във връзка със сключени 

споразумения по чл. 37 в, ал. 1 от ЗСПЗЗ за разпределение на земеделски земи 

между ползватели в община Червен бряг, област Плевен 

  

 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО ПРЕДСЕДАТЕЛ, 

ДАМИ И ГОСПОДА НАРОДНИ ПРЕДСТАВИТЕЛИ, 

УВАЖАЕМА ГОСПОЖО РАЕВА, 

ГОСПОДИН МЕТИН,         

                                                       

Във връзка с Вашия въпрос, наредих да се извърши  

проверка и се дадат обяснения от директора на Областна 

дирекция „Земеделие” гр. Плевен, от които е видно, че за 

землищата на община Червен бряг за стопанската 2010/2011г. са 

сключени споразумения за ползване на земеделски земи и в тях 

са разпределени имоти, които се ползват без правно основание, т. 

нар. „бели петна”.  

Директорът на Областната дирекция „Земеделие” дава 

обяснение, че не е издал заповеди по чл. 37в, ал. 4 от Закона за 

собствеността и ползуването на земеделските земи, тъй като 



споразуменията са представени след сроковете, определени  в чл. 

37в, ал. 4 от закона и § 28 от Преходните и заключителни 

разпоредби на Закона за изменение и допълнение към Закона за 

собствеността и ползуването на земеделските земи. 

 Законодателят обаче е предвидил хипотеза и в случаите на 

неиздаване на заповед. Съгласно чл. 37в, ал. 12 от Закона за 

собствеността и ползуването на земеделските земи, когато в 

срока по чл. 37в, ал. 1 и 4 директорът на Областната дирекция 

„Земеделие” не издаде заповедта, то всяко заинтересовано лице 

може да поиска издаването й от министъра на земеделието и 

храните. Но такова искане от ползватели на земеделски земи за 

землища в община Червен бряг не е постъпвало в Министерство 

на земеделието и храните. 

Относно Вашето питане защо ползвателите, неплатили 

дължимото рентно плащане за ползваните по споразуменията 

имоти, са участвали в срещи за сключване на споразумение след 

1 юли 2011г., Ви уведомявам, че в чл. 37в е регламентирана 

забрана за участие в споразумение, но не и в провеждането на 

срещи в тази връзка. А това е така, защото до сключване на 

споразумението тези лица имат възможност да платят дължимото 

рентно плащане за ползваните имоти по банкова сметка за чужди 

средства на общината.  

Независимо от изложеното следва да се има предвид, че в 

чл. 34, ал. 6 от Закона за собствеността и ползуването на 

земеделските земи е предвидено задължение за лицата, които 

ползват без правно основание имоти, да внесат трикратния 



размер на средното годишно рентно плащане за землищата от 

общината през предходната година за времето на неправомерното 

ползване, ако собствениците или ползвателите на правно 

основание са сезирали кмета на съответната община по реда на 

чл. 34 от Закона за собствеността и ползуването на земеделските 

земи. 

 

БЛАГОДАРЯ ЗА ВНИМАНИЕТО. 
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